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L’Informe Econòmic de Conjun-
tura de Barcelona, que l’Ajunta-
ment va presentar fa unes set-
manes, ha servit per posar de ma-
nifest la tímida recuperació del
mercat laboral de la ciutat, que
d’altra banda no està arribant per
igual a tots els barris i col·lectius.

L’informe revela que l’atur re-
gistrat ha continuat reduint-se a
tots els districtes, però Nou Barris
segueix concentrant-ne la majoria.
De fet, set dels deu barris amb més
atur són d’aquest districte. A l’al-
tre costat de la balança hi ha Sarrià-
Sant Gervasi, que té els seus sis ba-
rris entre els deu amb menys des-
ocupació. En termes absoluts, el
barri que en té més és el Raval.

Pel que fa als nous contractes
laborals que es van firmar durant
tot el 2015, que van ser un total de
927.498, el 13,3% van ser indefi-
nits, mentre que la resta van ser
temporals. Tot i que són les mi-
llors xifres de contractació inde-
finida des del 2008, la contrac-
tació a la ciutat es continua ca-
racteritzant per un alt grau de
temporalitat. Aquí cal afegir-hi
que el 40% d’aquests nous con-
tractes firmats tenien una dura-
ció igual o inferior a un mes.

El document també reflecteix
que només el 48% dels aturats
de la ciutat reben una prestació,
cosa que suposa un 24% menys
que durant el 2010. També que-
da reflectit l’augment de l’atur de
llarga durada, ja que el 41% dels
desocupats ho són des de fa
més d’un any, i encara és més
preocupant la situació de les

23.300 persones (el 26% del
total) que fa més de dos anys que
no treballen.

MÉS EMPRESES
Pel que fa a la creació d’empreses,
l’informe també recull que a la
ciutat es van constituir l’any pas-
sat 7.707 societats mercantils,
486 més que el 2014, cosa que su-
posa la xifra més alta des de
2008 i un augment del 6,7% res-
pecte de 2014. Del total d’em-
preses que hi ha a la ciutat, gai-
rebé 9 de cada 10 són microem-
preses (d’1 a 9 assalariats).

Per últim, el document també
alerta sobre la incertesa de l’eco-
nomia a escala global, que podria
condicionar la recuperació de
l’activitat, tot i que les perspecti-
ves econòmiques per a aquest
2016 són bones i està previst que
es continuï creant ocupació neta.

Una millora desigual
» La tímida recuperació del mercat laboral no arriba de la mateixa manera a tots els barris i col·lectius

» Un informe alerta que el 40% dels nous contractes tenen una duració igual o inferior a un mes

Albert Ribas
BARCELONA

VALORACIÓ4Com valoren l’In-
forme Econòmic de Conjuntura
de Barcelona els diferents agents
socials de la ciutat?

Juanjo Casado, portaveu de
la UGT Barcelona, afirma que
l’informe mostra que estem da-
vant d’una “recuperació dèbil
del mercat de treball, tal com
queda demostrat amb l’alta tem-
poralitat”. Casado apunta que ac-
tualment “fins i tot la contracta-
ció per dies s’ha cronificat” i re-
corda que, tot i que “els indica-
dors macroeconòmics han mi-
llorat”, la recuperació “no acaba
d’arribar a les economies de les
famílies”. Per últim, afegeix que

“és molt preocupant l’atur cro-
nificat i la desigualtat que hi ha
en alguns barris de la ciutat”. 

D’altra banda, Carme Poveda,
Directora d’Anàlisi Econòmica
de la Cambra de Comerç de Bar-
celona, creu que l’informe mostra
que “l’economia s’està recuperant
amb força” i apunta que “és nor-
mal que en el primer tram de la
recuperació  la qualitat de l’ocu-
pació no s’aconsegueixi millorar
gaire”. Poveda afegeix que entre
aquest 2016 i l’any que ve ha de
ser quan l’ocupació fixa “ha de co-
mençar a créixer” i conclou que
“estem en un escenari que ens fa
ser relativament optimistes”.

UGT i Cambra de Comerç:
dues anàlisis contraposades

Les millores socioeconòmiques segueixen sent molt diferents en funció del barri i el col·lectiu que s’analitza. Foto: Arxiu
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750 mesures concretes, 288 indicadors de
seguiment, 79 objectius, 20 àmbits d’ac-
tuació i 45 lleis. Són les xifres del pla de
govern que ha presentat el president
Carles Puigdemont per a aquesta legisla-
tura i que, en paraules seves, es basa en
un “compromís” doble: “revertir les re-
tallades i situar Catalunya a les portes de
l’estat propi”. 

Tot plegat, diu Puigdemont, en un “pe-
ríode excepcional” en el qual cal “fer
compatible l’atenció a les persones amb
la creació d’estructures d’Estat, prioritzant
les polítiques socials malgrat l’ofec eco-
nòmic i financer i les amenaces de noves
retallades del govern espanyol”.

El pla de govern s’estructura en tres
grans eixos. En primer lloc hi ha el que pre-
tén aconseguir “un país més just fona-
mentat en un nou estat del benestar”. En
aquest àmbit, detalla Puigdemont, “la llui-
ta contra la pobresa serà un dels pilars”, a
través del pla de xoc social, i es posarà es-
pecial èmfasi en les mesures relatives a la
pobresa energètica i la garantia de l’habi-
tatge. El president també assegura que, en
el marc d’ajudar els més desafavorits, Ca-
talunya serà un “actor internacional espe-

cialment actiu” pel que fa a l’acollida de les
persones refugiades que fugen dels seus
països per culpa de la guerra.

El segon gran eix de mesures va en-
caminat a fer possible “un país amb més
i millor feina”, amb eines tan imprescin-
dibles, a parer de Puigdemont, com el co-
rredor ferroviari mediterrani o el traspàs
de la gestió integral de Rodalies. I, per úl-
tim, el tercer bloc fa referència al “país amb
bones pràctiques” que diu voler fomentar
aquest govern, en el qual la seguretat ha
de ser “un dels drets bàsics”. Per això, avi-
sa Puigdemont, és necessari convocar la
Junta de Seguretat de Catalunya.

Perquè tot plegat pugui tirar endavant,
però, el president avisa que calen “uns
pressupostos que permetin implementar
el pla en la seva totalitat”.

“PLANTAR CARA A L’ESTAT”
Precisament la CUP, de qui depèn que s’a-
cabin aprovant o no els pressupostos, ce-
lebra que Puigdemont centri la seva acció
de govern a revertir les retallades i a
portar el país “a les portes” de la inde-
pendència, però demana anar més enllà
de la “declaració d’intencions”. Segons els
anticapitalistes, cal que tot plegat tingui
una “vinculació pressupostària” que hau-
rà de ser “desobedient” i que s’acompan-
yi d’una predisposició a “plantar cara a l’es-
tat” quan es vulneri la sobirania catalana.

» Puigdemont es compromet a garantir el benestar social i deixar el país “a les portes” de la independència
» Presenta un pla de govern de 750 mesures però avisa que calen nous pressupostos per desenvolupar-lo

Arnau Nadeu
BARCELONA

Revertir les retallades i fer Estat

CRÍTICA4La reacció dels grups de l’opo-
sició –la CUP a banda–al pla de govern pre-
sentat per Puigdemont ha estat, com era
d’esperar, molt crítica. De fet, tant Ciuta-
dans com PSC, Catalunya Sí que es Pot i PP
coincideixen a titllar de poc creïble el pla,
sobretot tenint en compte que està lligat a
uns pressupostos que, ara per ara, no està
clar que s’acabin aprovant.

Ciutadans tira d’ironia per valorar el
full de ruta de Puigdemont. “Hi ha molt
bones intencions però, en realitat, ja co-
neixem les pràctiques d’aquests governs,
i dels d’Artur Mas, i al final no es fa res”,
afirmen des del partit.

Més contundent es mostra la portaveu
del PSC al Parlament, Eva Granados, que
assegura que el pla de govern “fa aigües”,

recordant les “35 votacions” perdudes de
Junts pel Sí al Parlament. Granados, a més,
dubta que es puguin aprovar 45 lleis en 15
mesos, tot i que Puigdemont deixar clar que
el govern “no serà presoner de cap arma-
dura en forma de calendari”.

En una línia similar s’expressa Lluís
Rabell, de Catalunya Sí que es Pot, que
també creu que 45 lleis en tan poc temps
és un repte difícilment “versemblant”. A
més, remarca que Puigdemont “ho ha fiat
tot” a uns pressupostos que “encara no té”.

Per últim, el PP és el partit que ha cri-
ticat amb més duresa el full de ruta del go-
vern. Els populars acusen Puigdemont d’u-
tilitzar “de forma barroera el patiment de
les persones i fer un discurs amenaçador
i trampós a favor de la independència”.

L’oposició ho veu poc creïble
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Actualitat a la xarxa

#AquestCopSí

@ahorapodemos: El momento requería
que nos pusiéramos de acuerdo. Es un día
histórico. Con @iunida, #SumamosPara-
Ganar.

Un diari plural

per Ramon Masvidal

4De classe mitjana a pobres

Vet aquí que ara, degut a un in-
tens i elaborat estudi fet pel BBVA
i un Institut Valencià d’Estudis
Econòmics i dirigit per un cate-
dràtic de la Universitat de Va-
lència, han posat xifres a allò que
tothom intuïa.

No vull treure-l’hi mèrit a
l’estudi perquè com a mínim ha
quantificat i posat xifres i dades a
la magnitud de la tragèdia, que no
és altra que la dels tres milions de
persones que han passat de ser
classe mitjana a pobres durant els
anys de la crisi. En aquest sentit,
l’estudi quantifica que la classe
mitjana ha passat de representar
el 60% de la població al 52%,
mentre que els pobres han passat
del 30% al 40% i els rics s’han
mantingut més o menys igual.

Tampoc vull fer-me l’espavi-
lat quan el desembre del 2013 ja
vaig escriure una reflexió sobre
l’empobriment progressiu de la
classe mitjana degut al manteni-
ment d’un atur crònic per sobre
del 20%. Ara em donen la raó i
afegeixen la precarietat laboral de-
guda al deteriorament del mercat
de treball.

Per no ser massa durs amb els
manaires, l’estudi diu que les po-
lítiques socials aplicades han ser-

vit per reduir les desigualtats.
Però quines polítiques socials? La
de treure recursos de sanitat, en-
senyament, etc. per transformar-
los en ajuts i subvencions per als
més necessitats? Això no resol el
problema de fons que, com dèiem
abans, és l’atur.

L’estudi també es contradiu
dient que han fet més les políti-
ques socials que els impostos
com a redistributius de la renda.
Sí que han redistribuït la renda,
el que passa és que els augments
de l’IRPF i l’IVA –que graven ma-
joritàriament les classes mitja-
nes– són els que han servit per
mantenir les prestacions d’atur i
altres ajuts, mentre es mantenien
o es reduïen els impostos sobre el
capital i el patrimoni que paguen
els rics i les grans empreses.

Tampoc parlen gaire de la
Seguretat Social, que és una altra
crònica d’una futura tragèdia. El
deteriorament del mercat laboral
fa que s’estiguin menjant el fons
de reserva, ja que amb la caiguda
de la recaptació no es cobreixen
les necessitats de pagament de les
pensions.

I amb tot aquest panorama,
on són els polítics i els sindicats?
Els uns distrets en anar fent

eleccions de tant en tant i els al-
tres desapareguts. Perdó, no del
tot. Ara diuen que si les coses no
milloren potser convocaran una
vaga general. Senyors, que les au-
toritats europees parlen que a
l’estat espanyol hi ha explotació
laboral!

Senyors polítics de vells i nous
partits, encara sort que la classe
mitjana, mitjançant organitza-
cions de beneficència, ajuda els
pobres i també els pobres s’ajuden
entre ells, perquè l’estudi em
sembla que es queda curt i no
compta com a pobres els pensio-
nistes que han d’ajudar els fills i
els nets ni els treballadors pobres
que no cobren ni per cobrir les ne-
cessitats bàsiques.

Els vells partits ja sé de quin
peu calcen, però dels nous espe-
rava menys miopia políticosocial
per veure que no és just ni prudent
escanyar la classe mitjana, que és
la que més paga, menys defrauda
i més contribueix al funciona-
ment i cohesió de la societat.

És molt senzill. Cal fer com Ro-
bin Hood, però no com ell ho feia,
sinó mitjançant un sistema tribu-
tari just i redistributiu. Si l’estat es-
panyol no és capaç de fer-ho, cal que
els catalans ens espavilem aviat.

4Donar alternatives
per Jordi Lleal 

L’Assemblea de Barris per un
Turisme Sostenible de Barce-
lona està fent una campanya
contra l’excessiu pes dels cre-
uers en el turisme barceloní. El
seu portaveu, Daniel Pardo,
declara que la indústria dels
creuers comporta una massi-
ficació de gent pels carrers de
la capital catalana i tota una sè-
rie d’efectes col·laterals de bru-
tícia, pol·lució ambiental i al-
tres efectes secundaris, com
que els vaixells porten bande-
ra de conveniència, que les
empreses es domicilien en pa-
radisos fiscals, exploten labo-
ralment el personal, etcètera.  

Sembla que, quan es pre-
senten al·legacions a una forma
de procedir, és necessari oferir
les propostes que es fan a can-
vi. Si no, es queda en la pura
demagògia. Reclamen que es
municipalitzi el Port Vell i, po-
sats a fer, perquè no l’aeroport,
els trens, els hotels, l’aigua, el

gas, l’energia elèctrica, els taxis,
restaurants i comerços? Els
bancs espremen els pobres ciu-
tadans, potser sí. Però, si us
plau, digueu-me qui em dona-
rà un crèdit per comprar una
casa, un cotxe o sufragar una
necessitat ineludible? 

Prou creuers! I els taxistes,
autocars, proveïdors d’ali-
ments i begudes, serveis por-
tuaris, comerços, restaurants i
altra gent que treballa al vol-
tant dels creuers, què se’ls
dóna a canvi? Quan es combat
un tipus d’economia, una for-
ma de viure, una manera de fer
les coses, a la societat que es vol
canviar se la convenç donant
alternatives lògiques i possibles
de portar a terme. Amb els de-
liris entusiastes de l’esquerra
populista, que reparteix la ri-
quesa dels altres, i la socialde-
mocràcia, que ha dimitit dels
seus principis d’origen, tenim
mala peça al teler.

Un diari participatiu

#MésImpostos?

@alfons_godall: Que la Generalitat apugi
impostos? Amb la independència els po-
dríem abaixar i tenir més pressupost! No
ho accepto ni transitòriament. DUI ara!

#Culpables

@encampanya: L'advocat dels Mossos
d’Esquadra diu que està "calent" amb el
judici paral·lel als agents. Ell està calent;
Benítez, mort.
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Parlen els
veïns

Maria José
“Les terrasses do-
nen molta vida,
molt caliu. Veure
gent asseguda aquí
fa que t’entrin ganes
de sortir i de fer co-
ses. Personalment

les mantindria. Són una font d’ingressos
molt important, les del Zurich i les que hi
ha a tota la ciutat.”

Carles
“No em sembla una
bona idea. És un
lloc molt emblemà-
tic de la ciutat i si
comencen a reduir
el nombre de taules
a les terrasses, aca-

barem per no tenir llocs on anar a pren-
dre res. A més, de cara al turisme tam-
poc crec que sigui gaire bo.”

Natàlia
“Em sembla bé, crec
que s’ha perdut el
Zurich com a lloc de
trobada dels barce-
lonins. Està ple de
turistes i és difícil
passar-hi. I aquesta

problemàtica és a tot arreu, a la Rambla de
Catalunya o a les Rambles. M’agrada que
la meva ciutat sigui meva.”

Jordi
“Hi estic d’acord.
Hi ha massa tau-
les. El Zurich és en
un lloc per on pas-
sa molta gent i crec
que l’espai públic
ha de ser dels veïns,

i més encara en un punt tan concorregut.
A banda, caldria posar més bancs i equi-
paments públics en general.” 

Què en penses que l’Ajuntament vulgui retallar la terrassa del Zurich?
per Pau Arriaga

Un diari obert

Ja està fet. El 26 de juny tornarem a vo-
tar. Paradoxalment, un dels països més
prudents quant a democràcia tornarà a
dur la seva gent a les urnes en només uns
mesos de diferència. Ja ho té, això, la
vida. Com menys t'agrada una cosa,
més hi acabes abocat d'una manera o una
altra. No és un país amb sort, Espanya.
No ho és.

Segur que ho recordeu. Fa unes set-
manes se'ns presentaven davant afirmant
que volien resoldre els nostres problemes,
i 150 dies després no han pogut arribar
a resoldre satisfactòriament ni un pac-
te amb el cunyat que tenien a la dreta o
a l'esquerra. Ni girar-se i encaixar una
mà, han pogut. Al final els ha vençut l'im-
mobilisme, aquell immobilisme que els
ciutadans tenim prohibit quan ens arri-
ben les obligacions amb l'Estat. Segur que
us sona, aquell immobilisme no permès.
Sí, el dueu tatuat a la pell. Gravat en sang.

I, ves per on, per culpa de (o gràcies
a) aquesta inacció política ara arriba no-
vament el nostre torn el 26J. Un torn que,
ep, compte, pot ser digne i èpic si ens ho
proposem. Si la ciutadania s'il·lumina i
vol donar una lliçó de fermesa, la cosa pot
passar a la història. És molt fàcil. Només
cal que siguem conseqüents i actuem
com una societat normal que només pre-
tén que una classe política normal executi

l'encàrrec que se'ls ha atorgat d'una
manera mínimament normal.

Només cal que el 26J tornem a votar
el mateix. Exactament el mateix que es
va votar el 20 de desembre, ni un escó
més ni un menys. Aquesta hauria de ser
la nostra resposta, l'únic copet a l'esquena
pacífic i democràtic al nostre abast.
Dues tasses. Dues votacions iguals. Dos
banys de realitat que els historiadors ens
acabaran valorant positivament quan tot
hagi passat.

Fem-ho. Votem igual. No us atureu
a pensar qui ha fet més o qui ha fet me-
nys per aconseguir formar govern. És igu-
al. L'haurien d'haver fet amb els resultats
que la gent va triar, amb aquells núme-
ros que vam posar sobre la taula. Punt.
Ara no podem facilitar-los la feina, no po-
dem plantejar-nos votar diferent, hagi
passat el que hagi passat aquestes set-
manes: no podem permetre que s'atre-
veixin a proposar-nos votar millor.

Per això la millor opció és tornar-hi
i tornar a dir el mateix. No deixem pas-
sar aquesta oportunitat única de re-
ivindicar la nostra dignitat com a votants
sobirans. Repeteix-los com han de fer les
coses, que ho vagin entenent de mica en
mica. Serà l'acció més transgressora
que haurà fet mai un poble. El 26J no vo-
tis millor, fes-te el favor: #VotaIgual.

4#VotaIgual
per @ModernetdeMerda    

4Ser comunista avui
per Antonio López

Algunes persones de bona fe em pre-
gunten perquè sóc comunista. Aquí us
trasllado algunes reflexions de com jo en-
tenc l'ésser comunista avui.

Ser comunista avui, com ahir, és
lluitar per una societat d'homes i dones
lliures i iguals, per una societat en la qual
regeixi el principi de “a cadascú segons les
seves necessitats; de cadascú segons les
seves possibilitats”. Igualtat social implica
repartiment equitatiu de la riquesa pro-
duïda i redistribució igualitària dels be-
neficis per afavorir els que menys tenen.

El programa comunista apunta a
una societat regulada, en la qual es pla-
nifica raonablement en funció de les
necessitats del conjunt de les poblacions
i es busca la major participació de la ciu-
tadania en l'administració de la cosa
pública.

Ser comunista vol dir, encara avui, in-
tentar fer realitat la superació de la divi-
sió social, fixa, de la feina que encara re-
geix en el sistema capitalista imperant i
que converteix moltíssimes persones del
món en esclaus de per vida.

Ser comunista és lluitar per la igual-
tat de gènere en favor d'una societat en
la qual es pugui dir de veritat que l'e-
mancipació de les dones és una realitat
que simbolitza el nivell cultural assolit so-
cialment.

Ser comunista avui és ser interna-
cionalista i solidari amb els éssers humans
i amb les cultures oprimides, defensar de
forma efectiva l'autodeterminació dels po-
bles i posar-se al servei de les víctimes. El
comunista ha de pensar globalment i ac-
tuar localment sense perdre de vista

que, en la lluita per la igualtat social, l'ac-
cent ha de posar-se sempre en l'elevació
dels de baix, amb independència del
seu origen, ètnia, nacionalitat, religió o
credo.

El comunisme fa seves vellíssimes as-
piracions de la humanitat patidora, dels
explotats i oprimits. El comunista vol que
hi hagi democràcia i llibertat. Però, com
que la vol de debò, en tant que llibertat
concreta, aspira a la llibertat política, eco-
nòmica i social. Sense aquests criteris és
una paraula buida. 

Ser comunista ara, malgrat tot, vol-
drà dir, per tant, renovar la vella lluita dels
anònims contra aquest monstre ano-
menat capitalisme depredador i fer al-
guna cosa concreta, per posar-li límits, i
apostar per la democràcia econòmica i di-
recta per diferenciar-la de la democràcia
de mediació que coneixem avui en les
nostres societats amb el nom de neoli-
beralisme.

Ser comunista avui és defensar la de-
mocràcia radical i participativa sabent que
una altra globalització és possible partint
de l’humanisme. I sobretot és defensar els
drets conquerits pel moviment obrer i sin-
dical i reconquerir els drets minvats pel
capitalisme salvatge que patim, o també
anomenat neoliberalisme, com el dret a
un treball digne, el dret a l'habitatge, el
dret a l'aigua, el dret a l'educació, a la sa-
lut i a la cultura, sense deixar de lluitar i
aspirar per una societat socialista i co-
munista sense classes socials.

Treballadors, treballadores de tot ti-
pus: sumeu-vos a la unitat popular per
canviar-ho tot.

@cayo_lara: Las clases trabajadoras de
este país necesitaban un acuerdo de la
izquierda como agua de Mayo. IU está ahí
como siempre. Ahora a ganar.

@eloy0107: Junqueras, en comptes d’a-
pujar els impostos als nostres ciutadans,
per què no vas a Madrid a dir a Montoro
que s'ha acabat l'espoli?

@lluis_panses: Els #Mossos accepten els
fets? Tot sembla indicar que #Benitez no
els accepta tan gustosament. És mort,
bàsicament. I el terra ben net.

Opinió en 140 caràcters
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Un centenar de veïns i membres
de la plataforma ‘Justicia Para
Juan Andrés’ es van concentrar el
passat 9 de maig en un solar
ocupat del carrer Aurora –a tocar
d’on va morir Juan Andrés Be-
nítez– per mostrar el seu rebuig
contra el pacte de conformitat del
cas que va acabar amb la mort
d’aquest empresari després de ser
reduït pels Mossos d’Esquadra.

El portaveu de la plataforma,
Iñaki Garcia, va voler denunciar
que creuen que l’acord entre les
acusacions i les defenses, que ha
acabat amb una condemna per a
sis Mossos d’Esquadra de dos
anys de presó que no implica l’in-
grés a cap centre penitenciari,  és
“injust i poc ètic”.  Garcia també
va acusar l'Associació Catalana de
Drets Humans, que exercia l’a-

cusació popular (ACDDH), d’ac-
ceptar-lo “a la seva esquena”.
L’ACDDH i la plataforma ‘Justí-
cia Para Juan Andrés’ havien
estat en contacte durant els dos
anys i mig de la investigació per-
què la plataforma, que va ajudar
a impulsar el cas, no es podia pre-
sentar com a acusació popular a
la causa pel fet de no tenir per-
sonalitat jurídica pròpia.

Garcia va anar més enllà en
les seves crítiques a l’ACDDH i va

assegurar que el que ha fet aques-
ta associació “és gravíssim i no és
ètic perquè aquest pacte és una
vergonya pública”.

Per la seva banda, el Ple del
Districte va aprovar el passat 12
de maig, a proposta de la CUP,
una proposició perquè l’Ajunta-
ment insti la Generalitat a reobrir
l’expedient del cas. Hi van votar
a favor BComú, PSC i ERC, men-
tre que CiU i PP ho van fer en
contra i C’s es va abstenir.

Una imatge de la concentració. Foto: Twitter (@annasanri)

Veïns del Raval clamen 
contra el pacte del cas Benítez

» Consideren “injust i poc ètic”  l’acord que evita la presó als Mossos
» El Ple del Districte insta la Generalitat a reobrir l’expedient

FESTIVAL4El festival Primera
Persona va celebrar el 6 i 7 de maig
la seva cinquena edició, que va su-
posar la consolidació d’un cicle que
té una salut de ferro.

El festival, una combinació
de narrativa, música i propostes
escèniques en primera persona,
va arrencar amb una sessió que va
comptar amb la presència de la di-
buixant de còmic libanesa Zeina
Abirached, que va presentar la
seva obra ‘El piano oriental’; l’es-
criptor Sergi Pàmies, que va par-

lar del seu darrer llibre ‘Confes-
sions d’un culer defectuós’; l’as-
sagista nord-americana Renata
Adler i el pianista i escriptor an-
glès James Rhodes, que va con-
versar amb el periodista Javier
Blánquez.

La segona sessió del dia va fer
pujar a l’escenari Pau Riba i Jau-
me Sisa, que van  mostrar la seva
cara habitual, és a dir, un perfil im-
previsible i cosmicogalàctic. El
músic El Guincho els va agafar el
relleu, mentre que el canadenc

Stephin Merrit, induscutible talent
pop, va tancar la jornada.

Dissabte el programa es va
posar en marxa amb la xerrada
dels periodistes Alberto Arce,
Nacho Carretero i Juan Pablo Vi-
llalobos, que han analitzat el fe-
nomen del narcotràfic interna-
cional. La música d’ARIES, el po-
eta punk Dr. John Cooper Clar-
ke, Juan Marsé, Carlos Zanón,
Jordi Puntí i el grup The June
Brides van ser els darrers prota-
gonistes del festival. 

Turisme | Un nou hotel de luxe obrirà al Raval tot i la moratòria
La moratòria hotelera del govern municipal no està servint per frenar tots els hotels que es volien fer a la
ciutat. Aquest és el cas del que la cadena Praktik edificarà al Portal de Santa Madrona, a l’espai que hi ha
entre el carrer del Cid i Peracamps, al Raval. Segons ha avançat el diari Ara, l’hotel serà de cinc estrelles i

estarà dividit en dos edificis, amb un total de 200 habitacions. El solar està actualment en desús.

Redacció
CIUTAT VELLA

El Primera Persona es consolida

James Rhodes, un dels protagonistes del festival. Foto: Miquel Taverna

El projecte de reforma de la
façana del Liceu, paralitzat

URBANISME4El Consorci del
Liceu ha decidit aturar tempo-
ralment la reforma de la façana
del teatre després que l’Ajunta-
ment de Barcelona -un dels inte-
grants de l’ens- ho demanés el 6
de maig. 

De fet, totes les administra-
cions que formen part del con-
sorci han donat suport a la deci-
sió d’ajornar la intervenció artís-
tica a excepció de la Diputació,
que defensava tirar endavant el
projecte de Frederic Amat. Un

projecte consistent en la instal·la-
ció de 170 anelles ceràmiques
d’un metre de diàmetre i color
vermell a la façana.

L’Ajuntament va demanar
paralitzar les obres a instàncies del
Consell Assessor Artístic Muni-
cipal, que considera necessari es-
tudiar el projecte en el marc del
Pla especial de transformació de
La Rambla.

Tot i això, està previst que les
obres de reforma estructural del
teatre comencin a la tardor.

Recreació del projecte de Frederic Amat. Foto: Arxiu
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Una cinquantena de persones,
contra la “xacra” dels creuers

PROTESTA4Una cinquantena
de persones, convocades per l’As-
semblea de Barris per un Turis-
me Sostenible, es van manifestar
el passat 8 de maig contra el tu-
risme de creuers, en una protes-
ta que va sortir de la zona de
Drassanes-Portal de la Pau.

Els responsables de la protesta
van reclamar “la municipalització
del Port Vell” i van deixar clara la
seva oposició a la “indústria dels
creuers”, ja que la consideren
una “seriosa xacra per a la ciutat”
i la veuen com una “amenaça
per a la salut pública a causa de les
emissions contaminants”. Al ma-
teix temps, també van denunciar
que els creuers “generen una im-
mensa quantitat de residus” i
provoquen “el desembarcament
de desenes de milers de creue-
ristes que dóna peu a una invasió
turística extra que, entre altres co-
ses, provoca problemes seriosos
de mobilitat als veïns”.

A la manifestació, a banda de
l’Assemblea de Barris per un Tu-
risme Sostenible, també hi van
ser la Plataforma en Defensa del
Port Vell i la Plataforma per la
Qualitat de l’Aire. Els ecologistes,
que asseguren que un creuer
emet els mateixos gasos conta-
minants que 12.000 cotxes, de-
manen que un cop els creuers
han atracat al port s’endollin a la
xarxa elèctrica, ja que ara no
apaguen els motors per produir
l’electricitat que necessiten.

Està previst que al llarg d’a-
quest mes de maig passin pel port
94 creuers. Segons un informe de
la UB, l’activitat dels creuers ge-
nera una facturació anual de 796
milions d’euros. En aquest sen-
tit, CiU va presentar una propo-
sició al darrer plenari de Ciutat
Vella perquè els creuers estiguin
més hores a la ciutat per afavorir
un major impacte en el comerç,
però va ser rebutjada.

Aquest any sí. No estem parlant de
cap títol guanyat pel Barça, sinó de
l’inici de la tramitació de la refor-
ma de la Rambla. Després que l’a-
rribada del nou govern va provo-
car, aviat farà un any, l’anunci de
la regidora Gala Pin de posar en
suspens el pla especial d’ordenació
que CiU i PSC van pactar el 2014,
ara el Districte i l’Ajuntament –la
reforma de la Rambla és un pro-
jecte de ciutat–tenen decidit tirar
endavant una reforma que ha de
començar aquest mandat. 

La previsió municipal és portar
“en breu” –està previst que sigui al
consell plenari d’aquest maig–l’a-
provació definitiva del Pla Especial
d’Ordenació de la Rambla “després
de la revisió del document que es-
tem enllestint”, expliquen des del
Districte. De fet, el passat 12 de
maig ja es va presentar al mateix
plenari del Districte i aquest en va
informar favorablement amb el su-
port de la majoria de partits.

Sigui com sigui, encara és aviat
per saber com serà la nova Ram-
bla. El que sí que ja se sap és que
l’aspecte final es definirà a través
d’un concurs internacional. Es

tracta d’una proposta del PSC que
va ser aprovada a finals d’abril a la
comissió d’urbanisme en forma de
prec al govern. Durant la seva in-
tervenció, el socialista Daniel Mò-
dol va remarcar que la Rambla ne-
cessita una intervenció “urgent” i va
insistir en la necessitat de concre-
tar-la. La regidora Pin va recollir el
guant de Mòdol i va afirmar que
“recuperar la Rambla per als bar-
celonins és un objectiu comú”.

ABANS DE L’ESTIU
Així doncs, el pla especial d’orde-
nació del 2014 tirarà endavant
amb algunes modificacions. Des del
Districte expliquen que “la volun-
tat és aprofitar molta de la feina feta
prèviament pels equips tècnics” i in-
sisteixen que cal “fer-ho de forma
més participada i amb major acord
veïnal”. Abans de començar les
obres, però, caldrà definir el nou

disseny que ha de pacificar l’avin-
guda. Una de les decisions princi-
pals serà si es manté l’amplada ac-
tual de la part de vianants, si s’am-
plia 40 centímetres per cada ban-
da o si l’avinguda passa a ser de pla-
taforma única.

El president d’Amics de la
Rambla, Joan Oliveras, explica a
Línia Ciutat Vella que la notícia
del concurs internacional “és molt
positiva, ja que permetrà establir
un calendari d’execució”. “Si no,
corríem el perill de tenir aprovat
el Pla Especial però patir una
nova aturada”, afegeix Oliveras.
Per últim, el president d’Amics de
la Rambla explica que l’aposta de
la seva entitat, respecte del disseny
de la nova avinguda, és una Ram-
bla “que s’acosti a la màxima pe-
atonalització, ja que som cons-
cients que actualment la peato-
nalització total no és possible”. 

La reforma de la Rambla, una assignatura pendent de la ciutat. Foto: Línia

La reforma de la Rambla passarà
per un concurs internacional

Albert Ribas
CIUTAT VELLA

Els manifestants van desplegar diferents pancartes. Foto: Twitter (AssBarrisTS)
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“No ha estat fàcil arribar aquí, no
volem ser autocomplaents. Ve-
nim de trajectòries diferents i te-
nim diferències importants”.
Així es va referir l’alcaldessa
Ada Colau el passat divendres
dia 13 a l’acord de govern que ella
i el líder del PSC, Jaume Coll-
boni, van presentar al Col·legi de
Periodistes. 

Després de mesos de nego-
ciacions, BComú i PSC van tan-
car la setmana passada un acord
que provocarà que Jaume Coll-
boni passi a ser el segon tinent
d’alcalde del consistori i es res-
ponsabilitzi de les àrees d’Em-
presa, Cultura i Innovació. Coll-
boni també s’ocuparà de la pro-
moció de la ciutat i de coordinar
la presència municipal a la Fira,
la Fundació Mobile i el Consor-
ci de la Zona Franca. El pacte en-

tre les dues formacions també
implica que els socialistes ocu-
pin noves àrees de poder. Mont-
serrat Ballarín substituirà Agus-
tí Colom i agafarà les regnes de
la regidoria de Comerç i Mer-
cats, Carmen Andrés passarà a
liderar la regidoria d’Infància,
Joventut i Gent Gran i Daniel
Mòdol serà el regidor d’Arqui-
tectura, Paisatge i Patrimoni. 

La reorganització del govern
també implica el canvi de regi-
dors en alguns Districtes. Tres
passen a mans del PSC: Daniel
Mòdol serà el regidor de Sarrià
Sant-Gervasi, Montserrat Ba-
llarín de l’Eixample i Carmen
Andrés de Sant Andreu. Tan-
mateix, també hi ha una reor-
ganització en l’àmbit de BComú:
Agustí Colom passa a les Corts,
que estava ocupat per Laura
Pérez, i la mateixa Pérez es fa cà-
rrec de Sants-Montjuïc, d’on
cau Jaume Asens.

Durant la seva comparei-
xença davant dels mitjans, Co-

lau i Collboni van voler remar-
car que el nou govern no és una
coalició convencional, sinó que
es tracta d’un pacte que impli-
ca “compartir responsabilitats”.
“No estem davant d’un reparti-
ment de cadires”, va voler dei-
xar clar Colau. Tots dos també
van voler reivindicar que el pac-
te assolit suposa “anar més en-
llà de les sigles i posar per da-
vant les prioritats de la ciuta-
dania i la ciutat”.

“SOM UN PARTIT DE CANVI”
El que aviat serà el nou segon ti-
nent d’alcalde –si així ho avalen
les bases de PSC i BComú, que
han de donar el seu vistiplau a
l’acord a través d’una votació–,
Jaume Collboni, va afirmar que
el PSC és “un partit de canvi que
amb els seus clars i obscurs ha
contribuït a fer la Barcelona
d’avui”. Per últim, i preguntada
sobre les seves opinions res-
pecte del PSC manifestades en el

passat, Colau va assegurar que
“era crítica i sóc crítica amb el
PSC, tenim diferències i ens
fem crítiques mútues que no
desapareixen, però posem per
davant la ciutat”.

Aquesta setmana les mili-
tàncies d’ambdós partits han
de ratificar l’acord i, si no hi ha
cap daltabaix, la ciutat passarà
a tenir un govern menys en mi-
noria que fins ara i amb els so-
cialistes, de nou, a dins.

Colau, de bracet amb el PSC
» Bcomú i PSC tanquen l’acord de govern i Collboni serà 2n tinent d’alcalde amb Empresa, Cultura i Innovació
» Colau admet que “no ha estat fàcil” perquè vénen “de trajectòries diferents” i tenen “diferències importants”

Colau i Collboni van presentar l’acord de govern divendres 13 de maig al Col·legi de Periodistes. Foto: Línia

Inclusió | Eleccions a l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat
Deu candidatures integrades per quinze persones s’han presentat al procés electoral per renovar els repre-
sentants al Consell Rector de l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat (IMPD), l’òrgan de l’Ajun-

tament que defineix i coordina les actuacions municipals adreçades a garantir els drets i la millora de la
qualitat de vida de les persones amb diversitat funcional de la ciutat. La votació tindrà lloc el 2 de juliol.

Albert Ribas
BARCELONA



Fires i mostres pàg 12

Els eixos escalfen motors per a un
estiu marcat pels múltiples actes 
que tindran lloc als diversos barris

Nou president pàg 13
Salvador Vendrell: “Volem 
treballar amb tots els actors de
la ciutat, és imprescindible”

La nova junta de la Fundació
defineix els primers reptes
» La transparència, la millora dels serveis que ofereix 
i la feina en xarxa amb els agents socials, els objectius

comerç líniaen
El periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona Núm. 2 · Maig/Juny 2016 ·  Fundació Barcelona Comerç

NOVA ETAPA/ L’ideari de la nova junta di-
rectiva de la Fundació Barcelona Comerç
es basa en quatre eixos principals, que són
la transparència, l’ampliació dels serveis
que ofereix la Fundació –tant als eixos as-
sociats com a les seves botigues–, l’aposta
per la Responsabilitat Social Corporativa i
treballar plegats o “en xarxa” amb altres
actors de la ciutat, com ara els veïns. Qua-
tre eixos primordials per a la nova junta
que tot just està fent les seves primeres
passes al capdavant de la Fundació. 

Pel que fa al primer punt, el de la trans-
parència, des de la nova junta el conside-
ren com un pas per aconseguir més
adhesions i assolir més notorietat en el dia
a dia de la ciutat. Una nova cultura que
cada cop més s’està imposant en el món
associacionista. 

Un altre dels pilars és la potenciació
dels serveis que ofereix la Fundació, la
qual s’ha marcat com a objectiu oferir-ne
un conjunt ampli per tal de fer partícips
els botiguers de l’esdevenir de l’entitat. I

és que la Fundació, com a peça clau per
defensar les demandes dels comerciants,
intentarà mantenir i incrementar la seva
cartera de serveis. 

En tercer lloc, la nova junta també es
proposa donar un impuls a la Responsa-
bilitat Social Corporativa, un terme que fa
al·lusió a la contribució activa i voluntària
a la millora social, econòmica i ambiental
d’un indret per part d’associacions, com
és el cas de la Fundació, o empreses. En
aquesta línia, la nova junta planteja l’ela-

boració d’un Codi Ètic per mantenir els
bons estàndards de gestió i incrementar-
los, si s’escau.

Per últim, i molt lligat amb el punt an-
terior, la nova junta dóna prioritat a la
feina en xarxa amb altres actors de la ciu-
tat, com ara els veïns o altres entitats. Això
es concretarà en l’establiment d’aliances
amb agents socials per establir sinergies i
fer avançar el comerç barceloní. 

Quatre punts, quatre idees, que mar-
caran el futur de la Fundació. 
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comercials de tots els barris de la ciutat
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L’activitat dels eixos comercials de la Fundació Barcelona Comerç no s’atura i ja 
preparen fires i activitats diverses amb el denominador comú que es fan a l’aire lliure

Un estiu a l’aire lliure
MOSTRES/La Fundació encara l’inici de
l’estiu amb una flamant nova junta. Però
tot i els canvis, la seva activitat i la dels
seus eixos no s’atura. Tal com exempli-
fica Salvador Vendrell, el nou president,
la Fundació “és un transatlàntic que no
es pot aturar d’un dia per l’altre” i, per
tant, les fires, mostres i campanyes de
les seves entitats adherides segueixen
endavant per donar la benvinguda a un
estiu que tornarà a estar marcat per les
activitats a l’aire lliure. 

TOTHOM ALS CARRERS
Un dels primers eixos que obre foc és
Cor d’Horta, amb el seu 23è Comerç al
Carrer del dia 28 de maig, una diada
amb botigues, tallers i actuacions per fer
gaudir tota la família. 

Una setmana més tard serà el torn
de l’Eix Sant Andreu, que traurà les seves
botigues al carrer per demostrar que es
pot trobar de tot sense sortir del teu
barri.  

L’Eix Sarrià, per la seva banda, donarà
la benvinguda a l’estiu astronòmic amb
una fira el pròxim dia 18 de juny al carrer
Manuel de Falla. Dies abans, però, Sant
Antoni Comerç haurà celebrat el seu tra-

dicional Firantoni, una de les mostres
més emblemàtiques del barri i que reu-
neix les botigues associades a l’eix i on
també se celebren activitats culturals. 

Però a banda de les fires, els eixos
també organitzen activitats solidàries i
de lleure, com l’Encistella per la Salut
Mental de Sants Establiments Units, que
tindrà lloc el dia 11 de juny al parc de l’Es-
panya Industrial. 

UN ESTIU DE MODA
Una altra de les principals activitats d’a-
quest final de primavera i principi d’estiu
són els actes de moda al carrer del pro-
grama BCN Moda al Carrer que impulsa
la Fundació, i que en aquesta ocasió ate-
rren als eixos de Sagrada Família (20 de
maig), Sant Andreu (21 de maig), Sant
Martí (27 de maig), Sarrià (2 de juny),
Clot (3 de juny) i Barnavasi (4 de juny).
En aquest últim cas, l’eix també cele-
brarà la seva mostra de comerç al carrer
Muntaner, entre plaça Bonanova i Ge-
neral Mitre. Les seves botigues exposa-
ran a peu de carrer la seva oferta en
alimentació, moda, parament de la llar,
complements, etc. Amb tot, una ocasió
més per sortir a comprar i fer barri.

PARTICIPACIÓ/Una de les activitats que duran a ter-
me els eixos al llarg d’aquest estiu i que és relativament
nova –es va posar en marxa l’any passat–és el Xerrem
del Comerç, de l’Eix Clot, una trobada entre botiguers,
entitats i veïns i veïnes del barri per parlar sobre qües-
tions relacionades no només amb el comerç, sinó tam-
bé amb la ciutat i amb la societat. D’aquesta manera,
es busca crear sinergies i col·laboracions entre els as-
sistents, a més de fomentar la participació dels ciu-
tadans en el debat públic. 

Un espai de comunicació
entre veïns i botiguers

TROBADA/ El consell d’administració de Vitrines
d’Europa, la federació de comerciants del continent,
es va reunir el passat 18 d’abril amb parlamentaris dels
grups socialista i liberal del Parlament europeu. 

En aquella trobada els representants de Vitrines van
presentar les seves propostes en referència a diverses
problemàtiques que afecten el sector. Stefano Bolle-
tinari, president, conjuntament amb Salvador Albui-
xech, de la Fundació, i altres representants d’asso-
ciacions comerciants pertanyents a Vitrines van pre-
sentar la seva postura sobre el comerç electrònic, les
polítiques de rebaixes i descomptes, sobre la regula-
ció de l’obertura de grans superfícies comercials i els
horaris i dies festius en els quals es pot obrir. 

Els parlamentaris es van interessar per les propostes
dels representants de Vitrines i van convenir que des
de la cambra europea es convocarà pròximament una
reunió amb els comerciants per debatre aquests temes.

Vitrines d’Europa es reuneix
amb parlamentaris europeus
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FORMACIÓ/ El Departament
d’Empresa i Coneixement ha pro-
gramat una sèrie de jornades
arreu de Catalunya anomenades
Estalvi d’Energia al teu comerç, una
formació que té com a objectiu en-
senyar mesures d’eficiència ener-
gètica a les botigues. Aquests ta-
llers volen demostrar que un ús
energètic eficient pot tenir una re-
percussió positiva en l’economia
del negoci. A Barcelona, els cursos
se celebraran entre el 23 de maig
i el 7 de juny al Centre d’Artesania.

Tallers per
estalviar energia
als comerços

DADES/ L’Institut Nacional d’Es-
tadística (INE) assenyala en el
seu darrer Índex de Comerç que
les vendes van augmentar el
mes de març en dos punts per-
centuals respecte del mateix
mes de l’any passat. Aquest aug-
ment ha estat, però, inferior al de
la mitjana estatal, que és de 4,3
punts. Les comunitats autòno-
mes que més van créixer en ven-
des van ser les Illes Balears –8,2–,
el País Valencià –8 punts– i Galí-
cia –7,7 punts–. 

Creixen les vendes
del petit comerç
català, segons l’INE

ORGANIGRAMA/ La nova junta de la
Fundació BCN Comerç ja ha començat a
treballar. Està formada pel mateix presi-
dent, Salvador Vendrell; un vicepresident
executiu, Lluís Llanas; un vicepresident
econòmic, Josep Escofet, i un vicepresi-
dent administratiu, Pròsper Puig. 

Vendrell és president de l’Eix Sarrià
des de l’any 2012 i havia estat vicepresi-
dent de l’entitat sarrianenca des del 2008.
És l’únic membre de l’anterior junta que
repeteix en l’actual, ja que abans s’enca-
rregava de la segona vicepresidència de

la Fundació i portava les xarxes socials.
Per la seva banda, Llanas és president de
l’Associació de Comerciants Creu Coberta
des del 2002. Escofet està al capdavant de
l’Eix Sants-Les Corts des de fa una dècada,
després d’haver presidit l’Associació de
Comerciants de Galileu durant cinc anys.
Pel que fa a Puig, és el president de l’Eix
Sant Andreu des de fa tres anys i ha estat
en primera línia a l’associació des de fa
dues dècades. 

El càrrec de director de la Fundació se-
guirà en mans d’Alfons Barti. 

Vendrell encapçala una junta amb tres
vicepresidències de diferents àrees

comerç en línia

Salvador Vendrell / nou president de la Fundació Barcelona Comerç

ESTUDI/Segons un informe ela-
borat per la consultora FootFall, les
botigues físiques seguiran con-
centrant la majoria de les vendes
a tot el món d’aquí a dos anys. De
fet, l’estudi assenyala que el 90%
de les vendes es faran als establi-
ments, tot i que també posa èm-
fasi en l’augment de les compres
per internet, que augura que crei-
xeran fins al 8,8%. Per altra banda,
l’informe apunta que el desafia-
ment del sector serà adaptar les
vendes online a la compra física. 

L’hegemonia 
de la botiga física
seguirà vigent

ENTREVISTA/ Pocs dies després d’haver
estat escollit president de la Fundació, Sal-
vador Vendrell, també líder de l’Eix Sarrià,
ens rep per parlar dels seus projectes i
dels reptes que afronta el sector. 

S’estrena al capdavant de la Fundació.
Com ho encara?
Amb molta il·lusió. És un repte que com-
porta molta responsabilitat. El Vicenç i la
junta anterior ens ha deixat el llistó molt alt. 

Quins són els principals eixos del mandat?
Són quatre: continuar demostrant trans-
parència a la Fundació –tant internament
com externa–, potenciar els serveis que
dóna la Fundació –sobretot als eixos–, fo-
mentar la Responsabilitat Social Corpora-
tiva i treballar amb els diferents actors de
la ciutat, com els veïns i la resta d’entitats. 

Volen fer xarxa, vaja.
Avui dia és imprescindible treballar amb
tots els actors de la ciutat. 

Sobre els serveis, Vicenç Gasca va co-
mentar a la darrera entrevista a Comerç
en Línia que la Fundació “s’ha profes-
sionalitzat més” els últims anys. Segui-
rà treballant en aquesta línia?
Exacte. Comunicació, assessorament jurí-
dic, publicitat, promoció... Tots els hem anat
professionalitzant. Es tracta d’intentar ajus-

tar aquest organigrama, en cas que falli al-
guna cosa, o reforçar amb personal algu-
na secció més. 

A l’anterior mandat vostè s’ocupava
de les xarxes socials de la Fundació. Vo-
len impulsar aquest àmbit també?
Sí. Avui dia és primordial i fonamental te-
nir presència a les xarxes, ja no és una op-
ció. O estàs on, o no estàs. 

Fomentaran que les botigues també s’a-
fegeixin al carro virtual?
Sí. A Sarrià vam començar amb la geolo-
calització dels comerços amb Google Bu-
siness i van seguir a Sants. I va estar fun-
cionant molt bé. 

El seu mandat ha arrencat amb els pri-
mers diumenges d’obertura de l’any,
fruit de l’acord entre consistori i els bo-
tiguers. En aquest sentit, vostè ja ha ma-
nifestat que vol “treballar per unificar el
sector”. A què es refereix?
El sector està unit en un percentatge ele-
vadíssim, però hi ha encara petites friccions
amb el tema dels horaris i del turisme. In-
tentarem apropar postures.

Refer ponts amb altres associacions?
S’intentarà. És un objectiu a curt termini. De
totes maneres, s’han d’arribar a consensos
amb tots els actors, sindicats i veïns també.  
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Un electrodomèstic que no s’encén
un cop ens el porten a casa, una fac-
tura inflada de l’aigua o una asse-
gurança que no respon davant un
problema. Qui no s’ha trobat en al-
guna ocasió amb situacions similars
quan ha anat a comprar o ha con-
tractat algun servei? Arribats aquí, cal
mantenir la calma i saber que l’A-
gència Catalana del Consum, de la
Generalitat, posa a l’abast del con-
sumidor mecanismes per tal de re-
parar un dany o recuperar els diners.

PRIMER DE TOT, RECLAMA
Davant d’una mala compra, el que cal
fer primer és reclamar a la botiga o
empresa. Les companyies que pres-
ten serveis bàsics –subministraments,
transports, comunicacions o sanita-
ris–han de facilitar als clients un nú-
mero de telèfon gratuït per comuni-
car la reclamació i una adreça física per
poder ser atès directament. En el cas
d’un establiment, pots demanar els
fulls de reclamació on has de fer
constar per escrit la teva queixa. Sigui
com sigui, les empreses han de ga-

rantir que tinguis constància, mit-
jançant un número de referència per
escrit o en qualsevol suport durador,
de la presentació de la queixa. 

UN MES PER RESPONDRE
En cas d’haver presentat una recla-
mació, l’empresa té un termini màxim
d’un mes per donar-te una resposta.
Si passat aquest mes l’empresa no te
n’ha proporcionat una de satisfactòria,
tens dret a adreçar-te a l’Oficina Mu-

nicipal d’Informació al Consumidor
(OMIC) més propera al teu domicili,
recórrer directament a l’Agència Ca-
talana del Consum o bé demanar as-
sessorament a una associació de
consumidors. Allà et posaran a la teva
disposició dos sistemes per resoldre
el conflicte: la mediació i l’arbitratge. 

I és que, quan els fulls de recla-
mació no funcionen, els consumidors
poden recórrer a la mediació, un mè-

tode gratuït i ràpid que pot ajudar a
solucionar conflictes. Abans cal, però,
que les dues parts acceptin partici-
par en el procés. El funcionament és
senzill: una tercera persona neu-
tral –el mediador–intentarà fer veu-
re a les dues parts en desacord els
avantatges i els inconvenients dels
seus posicionaments. 

L’objectiu final d’aquest mètode
és arribar a un acord satisfactori per
a tothom. Per tant, aquesta via ne-
cessita que les parts cedeixin en algun
aspecte per tal d’arribar a una solució.
Tanmateix, sempre hi ha qüestions
molt difícils de solucionar i posicio-
naments encara més complicats de
superar. En cas que la mediació fra-
cassi, es pot optar per l’arbitratge, una
altra via de resolució de problemes. 

EN MANS D’UN ÀRBITRE
La Generalitat també posa l’arbitrat-
ge al teu abast, un sistema que,
igualment que la mediació, és ex-
trajudicial i voluntari. En aquest cas,
però, les parts deixen en mans d’un
òrgan arbitral la resolució del conflicte
i es comprometen a complir la solu-
ció que aquest òrgan, mitjançant un
laude, dicti. De fet, un laude té els ma-
teixos efectes que una sentència ju-
dicial i, per tant, és obligatori complir-

lo. A més, es tracta d’un sistema gra-
tuït i senzill, ja que no necessita ni ad-
vocat ni procurador.

Recórrer a l’arbitratge requereix
que l’empresa a la qual es reclama es-
tigui adherida al Sistema Arbitral de
Consum, condició que garanteix el
seu compromís per resoldre qualse-
vol reclamació mitjançant aquesta via.
De fet, els experts posen molt d’èm-
fasi en què l’empresa o establiment
on es faci una compra o es contracti

un servei formi part d’aquest sistema
per tal d’evitar ensurts. Sí que és cert
que, en cas que l’establiment no en
formés part, podria acceptar l’arbi-
tratge per a un cas en concret. Però
val més curar-se en salut, ja que si tam-
poc fos així, només quedaria la via ju-
dicial, més costosa, llarga i exasperant. 

En aquest sentit, i ara des del
punt de vista de l’empresa, estar ad-
herit al Sistema Arbitral de Consum

afegeix una garantia de qualitat als
béns i serveis que ofereix, un aspecte
que li dóna una major credibilitat de
cara als seus clients i permet fidelit-
zar-los. De fet, la majoria de les grans
companyies de subministraments
d’electricitat, aigua i telecomunica-
cions en formen part. Hi ha llistes pú-
bliques per saber quins establiments
més estan adherits al Sistema Arbi-
tral de Consum. 

L’entitat que s’encarrega de ges-
tionar l’arbitratge és la Junta Arbitral
de Consum. A Catalunya n’hi ha
una d’àmbit català, la qual forma part
de l’Agència Catalana del Consum, i
vuit més d’àmbit municipal a Bar-
celona, l’Hospitalet, Badalona, Lleida,
Mataró, Sabadell, Terrassa i Vilafran-
ca del Penedès. 

Per altra banda, l’Agència Cata-
lana del Consum també porta a ter-
me una tasca intensa d’inspecció,
amb la qual investiga, comprova i
controla el compliment de la nor-
mativa i, en cas d’incompliments,
pot imposar sancions amb la fina-
litat de protegir els interessos de les
persones consumidores i usuàries.
Tot plegat perquè els ciutadans
puguin defensar-se davant d’abu-
sos o males pràctiques. I és que, com
diu la dita, el client sempre té la raó.

Insatisfet amb un servei o compra?
» Si tens un problema amb una compra o servei, pots presentar una reclamació oficial a la botiga
» Si no obtens una resposta satisfactòria, la Generalitat et facilita la mediació o l’arbitratge

La mediació és un
sistema de resolució
de conflictes gratuït

Redacció
BARCELONA

La Generalitat posa a l’abast del consumidor vies per solucionar conflictes relacionats amb el consum. Foto: Generalitat / Infografia: Línia

A l’arbitratge no 
fa falta ni advocat 

ni procurador
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“La terrassa del Zurich és tan co-
neguda que fins i tot és més em-
blemàtica que el mateix local”.
Aquesta descripció que signaria
qualsevol barceloní és del pro-
pietari de la mítica cafeteria de la
plaça Catalunya, Andreu Vall-
deperas, en declaracions a Línia
Ciutat Vella. Ara, aquest mític
punt de trobada sembla estar en
perill per l’ordenança de terras-
ses que impulsa el consistori.

Segons Valldeperas, els tèc-
nics de l’Ajuntament van comu-
nicar-li en una reunió amb di-
versos propietaris de negocis
amb terrasses el passat dia 27 d’a-
bril que es faria una “dràstica re-
ducció” de la del Zurich, que per-
dria gran part de les seves actuals
taules. “Passaríem de 70 taules a
tenir-ne 17”, assegura el propie-

tari. El consistori, per la seva
banda, nega que hi hagi “cap
proposta tancada” i explica que
l’objectiu d’aquella reunió va ser
“fer una diagnosi sobre els usos de
l’espai públic a ordenar”, una
sessió “en el marc del procés
participatiu per definir conjun-
tament amb la ciutadania i els ac-
tors implicats en l’ordenació sin-
gular de la plaça Catalunya”. 

Sigui com sigui, la més que
probable reducció de la terrassa
suposaria una “pèrdua econò-
mica important” per al negoci, la-
menta Valldeperas. En aquest

sentit, fonts municipals expli-
quen que es treballarà per buscar
“el màxim consens” de cara a ela-
borar ”una proposta de regula-
ció”, la qual no es farà pública fins
a una tercera reunió que han de
mantenir els tècnics amb els pro-
pietaris de les terrasses.

Per la seva banda, els treba-
lladors de la cafeteria i repre-
sentants dels sindicats i del Gre-
mi de Restauració es van mani-
festar el passat 8 de maig a da-
vant del Zurich per denunciar la
reducció de l’emblemàtica te-
rrassa d’aquest bar de la ciutat.

La terrassa del Zurich és un dels punts de trobada més populars. Foto: Línia

El Zurich alerta que el consistori
vol retallar la seva terrassa

» Els propietaris avisen d’una dràstica reducció de taules mentre que
el consistori diu que no hi ha cap proposta tancada i s’obre al diàleg

Creixen els veïns que fan la
compra al seu barri, diu l’IcoB

TENDÈNCIA4El petit comerç
guanya adeptes als barris. El
passat dimecres 27 d’abril es va
presentar l’IcoB del primer tri-
mestre d’enguany, un informe
que fa ESADE a petició de la
Fundació Barcelona Comerç so-
bre enquestes fetes a 660 boti-
gues de la ciutat.

El document destaca que en
els primers mesos de l’any ha
crescut el nombre de veïns que
fan la compra al seu barri, que ha
passat del 54,3% -en el mateix
trimestre de l’any passat- al 57%.
La resta de compradors vénen
d’altres parts de la ciutat (17%),

de l’àrea metropolitana (7%) i la
resta són turistes (19%). L’estu-
di assenyala que, tot i que l’esce-
nari comercial de la ciutat “con-
tinua sense recuperar la vitalitat
d’anys anteriors a la crisi”, algu-
nes actituds de compradors “fan
pensar” en una possible millora
de la situació “a mitjà termini”. De
moment, però, la situació és, se-
gons l’IcoB, “d’atonia sostinguda”,
ja que la facturació segueix en ne-
gatiu (-1%). 

L’estudi, tanmateix, assegu-
ra que aquesta atonia “es trenca”
durant campanyes com el Black
Friday, el CiberMonday o Nadal

Sant Antoni Comerç celebrarà
un Tapantoni “més familiar”

TRADICIÓ4Des del 13 de maig, i
fins al dia 29, s’està celebrant la se-
tena edició del Tapantoni, la ruta
de tapes que organitza Sant An-
toni Comerç. 

Enguany, la novetat principal
de la ruta són les tapes pensades
per als infants. D’aquesta mane-
ra, destaca l’eix, “tota la família po-
drà gaudir de l’oferta gastronò-
mica”. I és que dels 52 establi-
ments participants, 18 ofereixen
creacions gastronòmiques espe-
cialment pensades per a un públic
infantil. Com sempre, el preu de
les tapes és de 2,5 euros –amb

una beguda inclosa–, mentre que
el cost dels menús especials que
també ofereix la ruta és de 25. 

Per altra banda, aquesta edi-
ció primaveral del Tapantoni
organitzarà dos concursos, un
per votar l’establiment amb la
millor tapa o menú, i un altre
adreçat també als infants, que
hauran de dibuixar una tapa.
Aquest segon certamen es fa
amb la col·laboració de Kids&Us. 

Les botigues de l’associació
distribuiran entre els seus
clients un plànol amb tots els
bars i restaurants. 

El tercer Tast a la Rambla
aplegarà 50 restaurants

GASTRONOMIA4La Rambla
tornarà a ser l’epicentre de la mi-
llor cuina barcelonina del 9 al 12
de juny amb la tercera edició del
Tast a la Rambla, un esdeveni-
ment que aplegarà 50 restau-
rants de tota la ciutat i oferirà ta-
llers de cuina i exhibicions dels
millors xefs a tocar de Colom.

Després de l’èxit de l’edició
de l’any passat, on segons els or-
ganitzadors van participar més
de mig milió de persones, en-

guany la fira tornarà a comptar
amb la presència dels cuiners
dels millors restaurants de la
ciutat, com ara l’Espai Kru, Dos
Palillos, Tío Carlos o Via Vene-
to, entre molts altres. 

El Tast a la Rambla també
permetrà la possibilitat de tas-
tar plats d’alta cuina a un preu
popular de quatre euros.  

Aquesta festa està organit-
zada per l’associació Amics de la
Rambla. 

Anunci | L’NBA obrirà a la Rambla el primer restaurant temàtic d’Europa 
La lliga estatunidenca de bàsquet, la famosa NBA, obrirà a la Rambla el seu primer restaurant temàtic 

a Europa. L’indret més plausible per acollir aquest establiment, segons informa el Periódico, és el 
restaurant Attic, actualment en obres. Aquest seria el punt final a tres anys durs de negociacions 

i anades i tornades per poder ubicar el restaurant, que també oferirà marxandatge oficial. 

F.Javier Rodríguez
CIUTAT VELLA

La facturació dels botiguers ha baixat durant aquest primer trimestre. Foto: Arxiu
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La lluita contra les desigualtats, la millora de l'espai públic i el foment de la participació ciutadana 
són alguns dels grans eixos de treball que es marca la federació d’associacions de veïns i veïnes

La FAVB ja té nou full de ruta
ASSEMBLEA/ La 44a assemblea de la
FAVB que es va celebrar al Centre Cultural
Teresa Pàmies de l’Esquerra de l’Eixample
el passat 9 d’abril va servir per aprovar el
nou pla de treball i per ratificar la nova
junta directiva, renovada després que al-
guns dels seus antics membres ara ocupin
càrrecs polítics institucionals. A més, la fe-
deració s’ha dotat d’uns nous estatuts
amb els quals vol posar al dia el seu fun-
cionament d’acord amb els valors dels
moviments veïnals.

Ana Menéndez, de l'AVV de la Satalia
(Montjuïc), que va agafar el relleu de Lluís
Rabell l’estiu de l’any passat, va ser ratificada
com a presidenta de la federació. Menén-
dez tindrà com a vicepresidents Joan Maria
Soler, de l’AVV Poblenou de Sant Martí, i Al-
bert Recio, de l’AVV Prosperitat de Nou Ba-
rris, mentre que Leonor Pérez, de l’AVV de
les Planes de Sarrià-Sant Gervasi, s’encarre-
garà de les funcions de vocal.

L’Ajuntament va ser present a l’assem-
blea per mitjà de l’alcaldessa Ada Colau i
del regidor Agustí Colom, que van partici-
par en la presentació i en la cloenda de
l’acte. Altres grups polítics municipals i en-
titats de tots els sectors, com la Confede-
ració d’Associacions Veïnals de Catalunya
(CONFAVC), el Consell de la Joventut de
Barcelona (CJB), la Coordinadora de Jubi-
lats o representants de Comissions Obre-
res també van ser a l’assemblea. 

CINC GRANS EIXOS DE TREBALL
Durant la jornada es va aprovar el pla de
treball de la federació, el seu full de ruta
més immediat. Aquest es vertebra sobre

cinc grans eixos de treball: la lluita per una
societat més igualitària; la recuperació d’un
model de ciutat més compacte, inclusiu,
solidari i sostenible; el compromís de tre-
ballar per impulsar la participació ciuta-
dana i la qualitat democràtica; l’aposta per
una economia verda, de compromís social
i que millori el benestar dels veïns; i el com-
promís de la federació de ser un dels
agents actius en l'evolució de la ciutat. A
més, es van aprovar diferents resolucions
sobre el model turístic, la defensa de la sa-

nitat pública i el compromís ciutadà per a
la millora de la qualitat de l’aire.

Durant els parlaments, els delegats veï-
nals van reconèixer la tasca del consistori
en la lluita contra la pobresa i en el debat
del model econòmic de la ciutat, però van
criticar el model de participació i van recla-
mar més presència en el procés participa-
tiu del Pla d’Acció Metropolità (PAM).

Per últim, la FAVB va anunciar la incor-
poració de dues associacions més al seu tei-
xit: l'Associació de Veïns i Veïnes de Sarrià
(que ja n’havia format part anteriorment) i
l'Associació de Veïns i Veïnes i Cultural el Sa-
natori, també de Sarrià-Sant Gervasi.

COOPERACIÓ/ Joan Maria Soler, vicepresident primer de
la FAVB, va formar part d’una delegació catalana que va
viatjar a Colòmbia entre el 27 d’abril i el 2 de maig per su-
pervisar l’actuació de l’empresa Terminals de Contenidors
de Barcelona (TCBuen) a Buenaventura, una ciutat de la
costa pacífica del país.

A banda de Soler, Michela Albarello, Tono Albareda  i
Amaia García (presidenta, vicepresident i coordinadora
de la Taula Catalana per Colòmbia), Tica Font (directora
de l'Institut Català Internacional per la Pau), Julián Arta-
cho (de l'Agència Catalana de Cooperació al Desenvolu-
pament), Gabriela Serra (diputada de la CUP al Parlament)
i Josep Maria Fisa (representant de l’Arquebisbat) van com-
pletar la delegació. 

Diferents organitzacions colombianes han denunciat
la suposada violació de drets humans que la companyia
hauria comès i que es recull en l’informe Setge a les co-
munitats. Els impactes d’una empresa catalana, Grup
TCBuen, a Buenaventura, Colòmbiaque una delegació co-
lombiana va presentar el juny de l’any passat. Es calcula
que un 80% de la població de la ciutat viu en la pobresa.

Buenaventura és un punt estratègic per a les expor-
tacions del país, legals i il·legals, i per això és un territori
en disputa constant de grups armats il·legals.

Defensant els drets humans al món:
l’exemple d’una expedició a Colòmbia CONVENI/El mes passat, la FAVB i l’ECOM, el moviment d’or-

ganitzacions de persones amb discapacitat física, van sig-
nar un acord de col·laboració a través del qual les dues en-
titats volen millorar la seva tasca al mateix temps que im-
pulsen els valors de la diversitat ciutadana i el treball en xar-
xa, clau per assolir objectius comuns d’interès col·lectiu.

Amb aquest conveni, les entitats intercanviaran ex-
periències i coneixements i treballaran plegades en la rei-
vindicació de la qualitat democràtica i en temes com la
mobilitat, el dret a l’habitatge o el procés de canvi cap a
una ciutat més inclusiva per a tothom.

Cap a una ciutat més
inclusiva per a tothom

veïns en línia

Ana Menéndez, que va 

assumir la presidència el 

juliol, ha estat ratificada al

capdavant de la federació

Foto: Javier Sulé

Un moment de la 44a assemblea de la FAVB. Foto: Twitter (@t_capdevila)

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona



19 | 
Maig 2016 líniaciutatvella.cat

REIVINDICACIÓ/ La Plataforma
d'Afectats per la Hipoteca (PAH),
l'Aliança contra la pobresa ener-
gètica (de la qual forma part la
FAVB) i l'Observatori dels Drets
Econòmics, Socials i Culturals
(DESC) han sumat forces per en-
cetar una campanya pública en
defensa de la Llei 24/2015 del Par-
lament, la ILP de l’Habitatge. Es
pot donar suport a la iniciativa a
http://ilphabitatge.cat/ca/.

Recentment, el govern es-
panyol en funcions ha portat al
Tribunal Constitucional dos ar-
ticles relatius a lluitar contra l’e-
mergència social, tot i que final-
ment no s’impugnaran els punts
sobre la pobresa energètica.

Sumant forces 
per defensar la 
ILP de l’Habitatge

DEMANDES/ Falten dos mesos perquè
s’aprovi el Pla d’Actuació Municipal (PAM)
per a aquesta legislatura, el document
que marca les línies mestres de l’acció de
govern, i la FAVB ha volgut subratllar els
12 punts que, segons la federació, han de
ser imprescindibles en aquest full de ruta.

En primer lloc, la FAVB reivindica un
nou model de participació, més eficient i
obert a tothom. A més, insta a resoldre els
grans processos urbanístics (com les Glò-
ries, l’Eix Sagrera-Sant Andreu o el trasllat
de la Model) i a impulsar millores en el petit
urbanisme. També reivindica la construc-
ció d’equipaments que serveixin per en-
fortir els barris, incidint en l’ensenyament
(vol eliminar els barracons) i en la creació
de centres cívics, de lleure i esportius.

L’habitatge també és un dels punts
clau, amb la demanda de polítiques que
acabin amb els desnonaments, alhora que
es demana un pla de lluita contra les des-
igualtats, l’atur i el deteriorament de les
condicions laborals. A més, l’elaboració de
polítiques de gènere (la FAVB apunta que
hi ha més dones pobres que mai) i una mi-
llora en la convivència inclusiva són dues
reivindicacions més de caràcter social.

La regulació turística, aconseguint que
els veïns recuperin el benestar que havien
tingut, és una altra de les demandes. La
FAVB també demana millores referents al
medi ambient i al transport públic, que es
defensi el dret a una educació i una sanitat
pública i de qualitat i, finalment, que la cul-
tura estigui a l’abast de tothom.

Els veïns posen deures a l’Ajuntament:
més participació i més equipaments

TROBADA/ A finals del mes pas-
sat, l’Associació de Veïns i Veïnes
del Barri Gòtic va celebrar els dos
anys de la seva iniciativa #Fem-
Plaça amb una nova d’aquestes
trobades al cor de Ciutat Vella, a
la plaça Sant Miquel. 

Amb aquestes trobades, que
se celebren periòdicament, l’en-
titat vol recuperar els espais pú-
blics com a lloc de convivència,
animar la gent a tornar a baixar
a les places i als carrers.

En aquesta ocasió, l’AVV Ba-
rri Gòtic va denunciar que la
plaça està actualment “partida en
dos”, que les terrasses estan molt
més esteses i que cada cop està
més pensada per a l’aparcament.

L’AVV Barri Gòtic
celebra els 2 anys
de #FemPlaça

PARTICIPACIÓ/ Entre el 15 i el 17
d’abril, Can Ricart va ser l’escena-
ri de les jornades Cooperem per fer
ciutat, organitzades per l’Eix Pere
IV, tres dies d’activitats que van ser-
vir perquè els veïns decidissin
com volen que sigui l’Eix Pere IV.

La gran activitat del primer
dia va ser una taula rodona sobre
cultura i creació i posteriorment
es va projectar el documental
¿Abandonado?. Dissabte 16, la
cooperativa LaCol va impulsar un
espai obert de participació i es va
parlar sobre el moviment coo-
peratiu a la ciutat i sobre el paper
de l’administració, mentre que
diumenge es va fer una ruta his-
tòrica pel carrer Pere IV.

Can Ricart bull 
amb ‘Cooperem
per fer ciutat’

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

ENTREVISTA/La recentment ratifi-
cada presidenta de la FAVB, Ana
Menéndez, ens cita a primera hora
del matí a la Plaça del Sortidor, al
cor del Poble-sec, el barri al que
juntament amb el de la Satalia ha
dedicat tantes hores de la seva
vida. Ara és la ciutat sencera la que
l’ocupa. I té ganes de parlar-ne.

Com valora aquests primers me-
sos al capdavant de la FAVB?
Positivament, perquè la condició
que vaig posar quan vaig assumir
la presidència va ser que aquesta
fos molt col·legiada i molt com-
partida per la junta i puc dir que
està sent així. 

Està sent difícil rellevar Lluís Ra-
bell?
Sí, perquè és una persona d’una gran
talla política. I li hem de reconèixer
la feina immensa que ha fet per a la
FAVB. L’ha situat com un actor prin-
cipal de la ciutat amb el qual tothom
hi compta. 

A banda de la presidència més co-
ral que ha citat, en què es dife-
rencia la FAVB d’Ana Menéndez
de la de Lluís Rabell?
Bé, també creia que era necessari
que tornéssim a mirar cap endins,
que analitzéssim com tenim la casa
i que establíssim les línies estratè-
giques per millorar internament. El
Lluís ens havia projectat molt cap en-
fora, però de portes endins ens
hem de vertebrar millor i donar
molt més suport a les associacions,
que és la nostra principal raó de ser. 

I de portes enfora, dels cinc eixos
de treball que s’ha marcat la FAVB
per a aquesta nova etapa quin és
per a vostè el més prioritari?
El de les desigualtats socials. Tenim
una ciutat molt més desigual del que
era. Tenim problemes seriosos en te-
mes d’habitatge, d’atenció social, de
gent gran, d’infància... I volem que
en aquest mandat i en aquest PAM
que ara s’està definint es posi so-
bretot l’accent en aquest àmbit.

Parlant d’aquest nou mandat,
com veu l’acció del govern d’Ada
Colau fins ara?
Encara feble, a causa de la situació
de feblesa política en què ha estat.
Però sembla que tot plegat ara
canviarà. Amb el pressupost que fi-
nalment s’ha aprovat ja tenim un
instrument per poder tirar enda-
vant molts projectes que estan
aturats. I esperem que amb l’a-
nunciada estabilitat, fruit de l’a-
cord amb el PSC, la ciutat sigui molt
més governable que fins ara.

Li he sentit criticar en alguna oca-
sió la falta de presència d’alguns
regidors en certs districtes. Con-
tinua sent així?
Malauradament sí, perquè han
d’assumir tanta feina... Esperem
que ara hi hagi un repartiment de
responsabilitats més equilibrat i
que atengui precisament una de les
necessitats que històricament ha
reivindicat la FAVB: la descentralit-
zació del govern municipal. Els
Districtes continuen sent uns ins-
truments purament administra-

tius. Cal tenir clar que, si no se’ls
dóna poder real, la política de pro-
ximitat és impossible.

Vostè és pianista de professió.
Quina altra tecla creu que no ha
tocat bé el govern fins ara?
[Somriu]. La de la participació. És una
tecla sensible i crec que encara està
desafinada. S’ha d’ajustar.

Vostès reclamen més i millor par-
ticipació, però el Decidim Barce-
lona ha registrat xifres força po-
bres. Què falla?
Tenim un problema de manca de
confiança generalitzada envers les
institucions, un individualisme so-
cial instal·lat que és difícil de trencar
i una conciliació impossible de la
vida laboral i quotidiana amb els ho-
raris que tenim plantejats. 

No ha faltat promoció del procés
per part de l’Ajuntament?
Jo crec que s’ha fet un esforç im-

portant de promoció. El que passa
és que l’Ajuntament s’ha trobat
amb el que nosaltres ens trobem
contínuament: costa molt que la
gent participi.

Durant aquests mesos se’ls ha
sentit poc criticar el govern. Els
està sent difícil mantenir l’esperit
crític amb un executiu que senten
més afí que l’anterior?
Cada cop que ens reunim amb el
govern és per criticar-lo. Sí que és
cert que hi ha més afinitat i que el
d’ara ens el sentim més proper, però
la veritat és que continuem posant
el dit a la llaga, demanant millores
i exigint canvis. Com no pot ser d’al-
tra manera.

Els genera contradiccions?
No gaires, la veritat. El sentit de ser
de la FAVB continua sent, com sem-
pre, aquest paper crític. Això sí, tam-
bé constructiu.

per Arnau Nadeu

“Si no es dóna poder real als Districtes, 
la política de proximitat és impossible”

Ana Menéndez / presidenta de la Federació d’Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona (FAVB)



| 20
Maig 2016líniaciutatvella.cat Comarca

La Diputació de Barcelona vol
mantenir una relació paritària i
respectuosa amb l'autonomia
dels municipis de la seva de-
marcació. Per això s'han posat en
marxa les Meses de concerta-
ció, la fórmula que permet un
pacte bilateral entre la mateixa
Diputació i cadascun dels 310
municipis barcelonins –excepte
la ciutat de Barcelona, que en
queda al marge–, per determinar
quines són les seves prioritats in-
versores per a aquest mandat
municipal. La inversió prevista,
detalla l’ens provincial, és de 305
milions d'euros. 

La Diputació, com a impul-
sora de la vocació municipalista,
ha promogut que les reunions
de les meses de concertació no
només tinguin lloc a la seu ins-

titució, sinó que també es rea-
litzin arreu del territori.

ÀMBITS DE COOPERACIÓ
Les Meses de concertació per-
metran detectar quines són les
preferències de cada municipi i
quins ajuts econòmics els ator-
garà la Diputació. La prioritat és
potenciar noves inversions al te-
rritori que fomentin la diversifi-
cació econòmica.

Amb tot, la despesa corrent
continua sent un dels altres àm-
bits de cooperació de la Xarxa de
Governs Locals 2016-2019, que
també aposta pel manteniment
i reposició d'inversions, la pres-
tació de serveis públics i la ga-
rantia de la cohesió social.

Cadascun dels 310 ajunta-
ments han pogut presentar fins a
cinc sol·licituds. Un cop tramitades
les peticions, la Diputació de Bar-
celona valora tècnicament la via-
bilitat dels projectes locals, abans
de convocar la Mesa de concer-

tació entre la presidenta de la
corporació, Mercè Conesa, el vi-
cepresident primer, Dionís Guite-
ras, i l'alcalde de cada municipi.

DISTRIBUCIÓ
Amb l'objectiu de garantir una mi-
llor aplicació dels recursos públics
a les necessitats de tots els ciu-
tadans, i de donar resposta a la re-
alitat asimètrica del territori, els
criteris per distribuir els imports
entre els diferents municipis han
estat determinats pel nombre
d’habitants, la capitalitat i el te-
rritori, entre d'altres criteris.

La Diputació també ha tingut
en compte la previsió d'assoli-
ment dels objectius marcats i de les
seves necessitats, així com el fet
que aquests projectes satisfacin les
necessitats dels municipis amb
els menors costos possibles. 

Finalment, també s'han con-
siderat els projectes mancomu-
nats o que s'impulsin entre di-
verses administracions.

Invertint al territori
» La Diputació de Barcelona destinarà 305 milions d’euros al conjunt de municipis barcelonins

» L’ens provincial pactarà amb cada ajuntament quines són les seves prioritats d’inversió

Redacció
BARCELONA

Durant l’anterior mandat, la Diputació va impulsar la reforma del pont de Sant Quirze de Besora, sobre el riu Ter. Foto: Diputació de Barcelona

AJUDES4Les Meses de con-
certació, juntament amb els Ca-
tàlegs de serveis, els Programes
complementaris i altres instru-
ments, són les eines que estruc-
turen el Pla "Xarxa de Governs
Locals 2016-2019". A través d’a-
quest programa, la Diputació
de Barcelona desplega l'exercici
de les seves competències amb
la voluntat de prestar un suport
integral als governs locals, però
també centrada en les perso-
nes i en l'aposta per la diversifi-
cació econòmica del territori.

D'aquesta manera, la garantia
de la cohesió social, el foment de
la diversificació econòmica del te-
rritori, l'aposta pel compliment
dels principis de transparència i
bon govern, i la promoció de l'e-
quilibri territorial són els princi-
pals objectius. En aquest sentit, la
Diputació aposta per reforçar la
cooperació i l'assistència local
en favor dels petits municipis i
d'aquells altres que, per qües-
tions geogràfiques o demogràfi-
ques, compten amb unes carac-
terístiques especials. 

Suport integral

@diba
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DISSABTE 28 DE MAIG
11:00 Itinerari per dins i fora de les muralles. Par-

teix del Portal de Mar de Barcino i que reco-
rre la muralla romana. / Museu d’Història. 

DIMECRES 18 DE MAIG
18:00 L’art de visitar un jardí: Laribal, Grec, Um-

bracle. Es visitaran aquests jardins de la ciu-
tat per aprendre a gaudir de la biodiversitat
i patrimoni de la ciutat. / La Fàbrica del Sol.

DIVENDRES 20 DE MAIG
19:00 Festival Enfocats 2016: Cinefòrum Blow-

up, de Michelangeo Antonioni, una pel·lícula
del 1966 basada en un relat de Julio Cortá-
zar. / Centre cívic Pati Llimona. 

FINS AL 14 DE MAIG
Tot el dia Exposició Els coros de la Barceloneta,

una mostra sobre la festivitat més repre-
sentativa del barri, la festivitat dels coros. /
Casa de la Barceloneta del 1761.

FINS AL 23 DE MAIG
Matí-TardaNosaltres les gallines i altres bèsties

ferotges, de l’artista Mercis Rossetti, amb gra-
vats sobre éssers fascinants i carregats de vida.
/ Tinta Invisible (C/Lleó, 6).

DILLUNS 16 DE MAIG
18:00 Titelles Pipa el titella meravella, de la mà

de la companyia La Puntual, un espectacle que
vol fer riure i sorprendre a tota la família. /
La Puntual (C/ Allada-Vermell, 15)

DIUMENGE 29 DE MAIG
18:00 Titelles La sombra de Pinocho, una obra a

càrrec de Néstor Navarro de La Puntual. En-
trada general de 9 euros. / La Puntual (C/ Alla-
da-Vermell, 15)

DILLUNS 16 DE MAIG
12:45 Segon partit del play-off pel títol a Divi-

sió d’Honor entre el Barcelona i el Sabadell.
/ Nova Escullera.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Cursos oberts per a infants de quatre
a dotze anys, on aprendran els movi-
ments, l’estratègia i les combinacions
d’aquest joc mil·lenari. Places limita-
des. Entrada gratuïta cada dimecres a
les 18:15. / Casal de Barri Folch i Torres. 

Taller d’escacs
per a nens i nenes

Cada dc. fins al 15 de juny

Visita guiada a l’entorn de les plantes
i flors silvestres comestibles i remeie-
res que hi ha a prop de casa. / La Fà-
brica del Sol. 

Ruta ‘La memòria 
entre les herbes’

Dj. 19 de maig

Partit de waterpolo
Terrassa-Barceloneta
Dg. 15 de maig a les 12:45

Visita a càrrec dels comissionaris de l’ex-
posició Primers pagesos/BCN, una
mostra que repassa els primers as-
sentaments humans al que avui dia co-
neixem com Barcelona. / Museu
d’Història. 

Visita d’autor
Primers pagesos/BCN
Ds. 28 de maig a les 11:30

Segon partit de semifinals del play-off
pel títol de Divisió d’Honor de water-
polo entre el Barceloneta i el Terrassa.
/ Josep Vallès. 

Prop de 40 candidatures
opten als premis Dona i Esport
GUARDÓ4La gala d’entrega
dels premis Dona i Esport tindrà
lloc al Saló de Cent el pròxim di-
marts 31 de maig. Les guanya-
dores s’escolliran d’entre 38
candidatures presentades. La
categoria que n’ha rebut més ha
estat la de Dona Esportista, amb
16, seguida del Premi al Club Es-
portiu, que en té 15. 

La finalitat d’aquests guar-
dons és “fer visible la tasca de les

dones en el món de l’esport”, i
promoure “la difusió d’històries
i reflexions sobre el paper que te-
nen en aquest àmbit”, asseguren
des del consistori. 

El jurat està presidit pel pre-
sident de l’Institut Barcelona
Esports i tercer tinent d’alcalde,
Jaume Asens; la comissionada
d’Esports, Maite Carranza, i per
la regidora de Cicle de Vida, Fe-
minismes i LGTBI, Laura Pérez. 

Medalla d’Or a la Federació
Catalana d’Atletisme

RECONEIXEMENT4El Ple del
passat dia 29 d’abril va aprovar
atorgar la Medalla d’Or al Mèrit
Esportiu a la Federació Catalana
d’Atletisme, una organització
centenària que ha estat “el mo-
tor de l’atletisme català”, segons
el consistori. 

Aquesta medalla reconeix
com des de la instauració dels
ajuntaments democràtics, la fe-
deració ha desenvolupat una
“feina constant en favor de la

consolidació de les grans curses
populars” i la generació de mol-
tes altres més. 

Al llarg dels seus més de cent
anys d’història, la federació ha or-
ganitzat i col·laborat en diversos
esdeveniments importants com
ara la Copa del Món del 1989, els
Jocs Olímpics del 1992 o l’Euro-
peu Júnior del 2012. 

La mesura va tirar endavant
gràcies als vots favorables de to-
tes les forces excepte la CUP. 

Bàsquet | El Círcol, primer rival del Ciutat Vella per a la permanència
El Círcol Cotonifici Badalona serà el primer rival del CB Ciutat Vella en la fase de permanència a

Copa Catalunya. L’enfrontament contra els badalonins serà el primer d’una eliminatòria a tres 
partits i es disputarà el pròxim diumenge 15 de maig, a tres quarts de sis de la tarda. Els de Ciutat

Vella van acabar avant penúltims a la fase regular de la competició, amb 10 victòries i 20 derrotes.

AGENDA MENSUAL

Èxit majúscul del waterpolo de
Ciutat Vella. Els dos històrics
conjunts del districte, l’Atlètic-
Barceloneta i el CN Barcelona
han aconseguit entrar a les se-
mifinals del play-off pel títol de
lliga de Divisió d’Honor. A més,
el Barceloneta va derrotar el
passat dia 12 de maig a casa al
Terrassa en el primer partit de
l’eliminatòria per 13 gols a 6. 

Tot i el resultat, els mariners
van haver de lluitar fins a l’últim
minut per derrotar un rival que
va vendre cara la seva pell. D’a-
questa manera, el Barceloneta
està més a prop d’arribar a l’an-
helada final i revalidar el títol de
lliga. De fet, seria el seu onzè
consecutiu i, des del 2001, el tí-
tol de lliga estatal sempre ha re-
caigut en equips del distric-
te –l’anterior guanyador, amb
dues lligues consecutives, va
ser justament el CN Barcelona–. 

El pròxim partit dels mari-
ners serà el 15 de maig, a tres
quarts d’una del migdia, a Te-
rrassa. En cas de tornar a guan-
yar, accedirien directament a la
final del campionat.

Per altra banda, els mari-
ners ja preparen la final six de la
Champions del waterpolo, que
enguany es jugarà a Budapest
entre els dies  2 i 4 de juny. Els
de Ciutat Vella s’enfrontaran
contra l’Olympiacos grec, l’Eger
hongarès, el Jug croat, el Pro
Recco italià i el Szolnoki, també
procedent d’Hongria.

Per la seva banda, el CN Bar-
celona també va aconseguir clas-
sificar-se a semifinals en elimi-
nar el Canoe madrileny a quarts.
El seu rival a semifinals és el CN
Sabadell, que ve d’eliminar el
Sant Andreu a quarts i que va fi-
nalitzar segona a la lliga regular. 

El primer partit del Barce-
lona contra els vallesans es
disputarà el dia 14 a tres quarts
d’una del migdia a la piscina
de Sabadell, mentre que el se-
gon es jugarà el pròxim dia 16
en el mateix horari però ja a la
Nova Escullera. 

El Barceloneta també jugarà la final a sis de la Champions. Foto: CNAB

El Barceloneta i el Barcelona, 
a semifinals del ‘play-off’

Redacció
CIUTAT VELLA
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